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Folketingets Ældreudvalg 

Folketingets Ældreudvalg har d. 24. marts 2025 stillet følgende 

spørgsmål nr. 57 (alm. del) til ældreministeren, som hermed 

besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Marlene Harpsøe 

(DD) og Kirsten Normann Andersen (SF). 

Spørgsmål nr. 57: 

”Vil ministeren redegøre for udviklingen i antal af tilbud og pladser til 

ældre med demens de sidste fem år, og mener ministeren, at der i 

dag findes den rette mængde af tilbud og pladser til ældre med 

demens? Spørgsmålet skal ses i forlængelse af, at der ifølge 

Nationalt Videnscenter for Demens er ca. 100.000 mennesker på 65 

eller derover, som lever med demens i Danmark. Antallet forventes 

at vokse til mere end 145.000 mennesker i 2040 som følge af en 

stigende ældrebefolkning, jf. ”Forekomst af demens i Danmark”, 

Videnscenterfordemens.dk, den 7. marts 2025.” 

 

Svar: 

Indledningsvis vil jeg understrege, at jeg som ældreminister er 

meget optaget af, at ældre borgere i Danmark har gode og 

ordentlige plejeboligforhold. Dette gælder ikke mindst mennesker 

med demens, der kan have særlige behov for tryghed og 

genkendelighed i deres plejeboliger. 

 

Jeg har i min besvarelse af spørgsmålet lagt til grund, at der med 

tilbud og pladser til ældre med demens menes tilbud på plejehjem og 

lignende. Der er derfor indhentet bidrag fra Social- og 

Boligministeriet, der har bedt Social- og Boligstyrelsen om bidrag, 

som jeg henholder mig til. Social – og Boligstyrelsen oplyser 

følgende:  

 

”Styrelsen kan henvise til følgende oversigt over udviklingen i 

bestanden af almene plejeboliger og friplejeboliger:  
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Tabel 1 

Udviklingen i bestanden af plejeboliger primo året 

 

 2020 2021 2022 2023 2024 Ændring 2020-2024 

Almene plejeboliger 49.727 50.363 51.167 51.730 52.183 2.456 

Friplejeboliger 1.745 2.043 2.677 2.860 3.104 1.359 

Plejeboliger i alt 51.472 52.406 53.844 54.590 55.287 3.815 

Stigning i plejeboliger 904 934 1.438 746 697  
 

Kilde: BBR, Boligstat og BOSSINF 

 

Almene plejeboliger og friplejeboliger kan både bebos af ældre og 

personer med handicap. 

 

Styrelsen har ikke oplysninger om, hvilke af boligerne som er særligt 

egnet til ældre med demens.” 

 

Derudover har VIVE kortlagt udviklingen i plejehjemsområdet som 

blev udgivet i 2023, hvoraf det fremgår, at antallet af 

demensmærkede boliger på landsplan er steget med 14 pct. fra knap 

6.500 i 2010 og til omkring 6.400 i 2019, jf. bilag 1. 

 

Fsva. spørgsmålet om, hvorvidt der i dag findes det rette antal tilbud 

og pladser til ældre med demens, er det kommunalbestyrelsen, der 

har det overordnede ansvar for at tilrettelægge ældreplejen i 

kommunerne. Det er således kommunalbestyrelsens ansvar at sikre, 

at borgere med behov for hjælp, herunder også borgere med en 

demenssygdom, får den nødvendige støtte og de tilbud, de har 

behov for. 

 

Tildeling af hjælp og støtte efter serviceloven skal ske på baggrund 

af en konkret og individuel vurdering af modtagerens ressourcer og 

behov. I vurderingen skal der også indgå en vurdering af, om 

borgernes behov bedst tilgodeses i eller uden for hjemmet. Dette 

gælder også borgere med demens. Ved tilrettelæggelsen af pleje og 

omsorg skal kommunen så vidt muligt respektere borgerens 

tilkendegivelser for fremtiden med hensyn til bolig, pleje og omsorg. 

Dette kan eksempelvis indebære en plejehjemsplads, hvis det 

vurderes at være den bedste løsning for den pågældende borger. 

 

Jeg er meget opmærksom på udfordringen med et stigende antal 

mennesker med demens, ligesom jeg er optaget af, hvordan vi fra 

centralt hold kan være med til at imødekomme disse borgeres 

behov, herunder hvordan vi skaber de optimale plejeboligforhold.  

 

Jeg er også meget optaget af problematikken med manglende 

plejeboliger, og det er et problem, jeg følger meget nøje. Det er 

vigtigt, at der også i fremtiden er plejeboliger nok til vores ældre. 

Blandt andet derfor blev regeringen og aftalepartierne bag aftalen 

om reform af ældreområdet enige om, at der frem mod 2023 skal 

ske en fordobling i antallet af alternativer til kommunale plejeboliger, 

svarende til ca. 3.000 nye boliger i form af friplejehjem og 

lokalplejehjem. 
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Med venlig hilsen 

Mette Kierkgaard 

Ældreminister 
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Bilag: 

Bilag 1: Kortlægning af udvikling på plejehjemsområdet, VIVE, 2023 
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